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Ťokův úřad vybral 
poradce pro dálnici D4
Ministerstvo dopravy 
zvolilo po více než roční 
snaze poradce pro výstav-
bu dálnice D4 formou PPP 
projektu. Vítězem soutěže 
se stalo sdružení firem 
White&Case, ČS a Ober-
meyer Helika. Nabídková 
cena klesla oproti předpo-
kladům o 53 milionů  
na 26 milionů korun. str. 3

Majitel může za vepřín 
Lety žádat stamiliony
Valná hromada píseckého 
zemědělského podniku 
AGPI odsouhlasila možnost 
odprodeje vepřína v Letech 
státu. Realitní odborníci 
oslovení deníkem E15 odha-
dují cenu staveb na zhruba 
půl miliardy korun. str. 6

Bistra Vegg-go míří 
do ciziny a nabízí franšízy
Síť vegetariánských 
restaurací a bister Vegg-go 
založená byznysmenem 
Janem Hanušem překroči-
la hranice České republiky. 
První pobočku v cizině 
otevřela ve Vídni. Sonduje 
také možnosti v Německu. 
Současně startuje prodej 
franšízových licencí. str. 7

Krátce

Venezuela ve varu
Příznivci prezidenta Madura  
zcela ovládnou nově vzniklé 
Ústavodárné shromáždění.  
Většina Venezuelců  
volby bojkotovala.

TRHY & ZAHRANIČÍ

str. 9

Elektřina versus 
benzin a nafta
V porovnání s klasickým 
vozem může být jízda 
elektromobilem i více 
než pětinásobně levnější.

FINEXPERT
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MARTIN STROPNICKÝ:

Italové se dohodli s Libyjci, že 
budou moci zasahovat proti 
pašerákům přímo u libyjských 
břehů. Konečně!

twitter.com/e15news

Nejsou lidi
Společnosti jako 
Amazon či Tesco 

svážejí zaměstnance 
do práce z míst 

vzdálených přes  
100 kilometrů

155 tisíc lidí 
je v Ústeckém 

a Karlovarském kraji 
v exekuci. Aby se v ČR 

vyhnuli srážkám ze 
mzdy, míří za prací 

do Německa

4767 pracovních 
míst by mělo 

vzniknout díky 
novým státním 

pobídkám  
za 6,3 miliardy 

korun
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Kastrol na Madura
Venezuela spěje k plné diktatuře. USA zvažují 
uvalit na zemi sankce na nákup ropy. Ale komu 
by embargo ublížilo? Byl jsem kdysi v Caracasu, 
když vrcholily demonstrace proti předešlému 
vůdci Chávezovi, a večer se najednou městem 
rozlehl zvláštní virvál. Ukázalo se, že lidé mlátili 
za okny domácností do kastrolů a pokliček. 
Vtipná a bezpečná forma protestu. Ve tmě policie 
nepozná, kdo proti milovanému vůdci vystupuje. 
Jenže to ještě měla země dost peněz za ropu, aby 
to skrylo problémy Chávezova hospodaření. Jeho 
učeň Maduro naprostý rozklad ekonomiky úspěš-
ně dokončil. Kastroly jsou teď dobré už opravdu 
jen na to bubnování, vařit v nich skoro není co.

Sankce tedy budou bolet koho? Řadové Venezu-
elce. Maduro už měsíce ukazuje, že je odhodlán 
udržet se u moci stůj co stůj, ať se ekonomika 
hroutí sebevíc. Země je už stejně švorc, takže 
odškrtnutí posledních příjmů z ropy přinese jen 
větší živoření lidí. Sporný dopad sankcí se ukázal 
v Myanmaru, na Kubě, v Íránu. Chudoba rostla, 
režimy přežívaly dál. A obchod ochotně převzaly 
země, které se k embargu nepřipojily.

Izraelci se nebojí rázných řešení. Na tučné po-
traviny plánují dát varovné etikety. Kvůli suchu 
již dříve zavedli placení reálných, nedotovaných 
cen vody. ČR se má v hospodaření s vodou inspi-
rovat. Podle ministra životního prostředí Richar-
da Brabce by na to mohl vzniknout po izraelském 
vzoru speciální regulační úřad.

n Od srpna vede Ener-
getický regulační úřad 
pětičlenná rada. Bude 
muset rychle nastarto-
vat přípravu klíčových 
energetických dokumen-
tů.

Jan Stuchlík

Na Energetickém regulačním úřa-
du se poprvé sejde nová pětičlen-
ná rada, která bude regulátora 
řídit místo předsedkyně úřadu 
Aleny Vitáskové. Té na konci 
července skončilo funkční období. 
„Nejdříve musíme schválit jed-
nací řád a další dokumenty, aby 
nové vedení mohlo začít fungo-
vat. Strategické výhledy a hlavní 
priority úřadu stanovíme během 
měsíce,“ říká předseda rady Vladi-
mír Outrata.

REGULAČNÍ PRAVIDLA
Distributoři elektřiny a plynu 
netrpělivě čekají na nová pravidla, 
která pro ně budou platit po roce 
2019. Vitásková na začátku letoš-
ního roku jejich přípravu zasta-
vila. S distributory se od té doby 
o nových podmínkách podnikání 
úřad nebavil. 

„Chtěli bychom, aby ERÚ vydal 
nové podmínky co nejdříve. Teď si 
nikdo není jistý, jak mohou vypa-
dat. Potřebujeme, aby plynáren-
ské firmy měly jistotu, za jakých 

podmínek budou investovat 
do sítí,“ říká Jan Ruml, výkonný 
ředitel Českého plynárenské-
ho svazu. Podobně mluví také 
zástupci distributorů elektřiny. 
„Metodu regulace by úřad neměl 
měnit. Osvědčila se. Počítáme 
s tím, že se s Radou ERÚ co nejdří-
ve sejdeme, abychom si vyjasnili, 
jak bude nová regulace vypadat,“ 
říká Milan Hampl, ředitel PRE 
Distribuce.

Podle energetického zákona 
musí úřad začít veřejnou konzul-
tací nových pravidel během září. 
„Máme připravený materiál, který 
je možné do konzultace pustit. 
Během ní se ještě bude měnit,“ 
uvádí Outrata.

OBNOVITELNÉ ZDROJE
Provozovatelé solárních elekt-
ráren si už dlouho stěžují, že se 
s ERÚ nejsou schopni domlu-
vit na technických otázkách 
fungování elektráren. Typickým 
problémem jsou výměny vadných 
panelů. Úřad trvá na tom, že 
vadný panel nebo jiné zařízení lze 
vyměnit jen za totožný díl. 

Solárníci argumentují, že 
panely nebo střídače vyrobené 
před osmi či deseti lety nelze 
sehnat. Chtěli by, aby mohli 
vyměnit panel za jiný, který bude 
mít jen stejný výkon. Až dosud 
jim za takový krok hrozilo, že jim 
ERÚ sníží vyplácenou podporu. 
„Víme o případech, kdy elektrárny 
o část podpory takto přišly,“ říká 

Jaroslav Jakubes z poradenské 
společnosti Enaco. 

Majitelé malých střešních elekt-
ráren s výkonem do 10 kilowattů, 
které nepotřebují licenci, čekají, 
jestli úřad pod novou radou bude 
trvat na svém výkladu, že nesmí 
dodávat elektřinu do sítě. Přes-
tože s dodávkami části vyrobené 
elektřiny počítají obchodníci 
s elektřinou i státní dotační pro-
gramy. 

NOVÉ TARIFY
Před rokem Vitásková zastavila 
reformu výpočtu regulovaných 
cen za přenos a distribuci elektři-
ny. Na ni by doplatili lidé s malou 
spotřebou, ale s vysokou hodno-
tou jističe. Zároveň slíbila, že úřad 
připraví nový systém, který nebu-
de vyváženější. Zatím však ERÚ 
žádný nový návrh nepředstavil.

„Čeká to na nové vedení. Je 
jasné, že se systém regulovaných 
plateb musí změnit. Podíl neměn-
né složky platby za elektřinu by 
se měl zvýšit. Musí se to ale udělat 
sociálně přijatelně,“ uvádí Jiří Ga-
vor, ředitel Asociace nezávislých 
obchodníků s energiemi. 

Distributoři chtějí regulované 
platby odpojit od výše spotřeby 
proto, že sítěmi s rozmachem 
vlastní výroby bude protékat 
méně elektřiny. Zařízení, které 
se však v minulosti instalovalo 
a dimenzovalo na vyšší výkony, 
se musí v regulovaných cenách 
zaplatit.  NÁZORY str. 11

Nová Rada ERÚ musí 
připravit regulační pravidla

Protagonisté dne

Dan ŤOK

MINISTR DOPRAVY

Jan ČECH

PŘEDSEDA PŘEDSTAVENSTVA

Jan HANUŠ

ZAKLADATEL A SPOLUMAJITEL

Ministerstvo vybralo poradce pro 
PPP projekt na první české dálnici. 
Vítězné konsorcium nabídlo nižší 
cenu, než stát očekával.

str. 3

Písecký podnik AGPI odsouhlasil 
možnost odprodeje vepřína 
v Letech státu. Za pozemky může 
dostat stamiliony.

str. 6

Vegetariánská bistra mění formát 
kvůli snazší expanzi po střední 
Evropě na franšízy. Vzniknout by 
mělo 200 nových obchodů. 
str. 7

Zápisník  
Tomáše Stingla

DO MAKEDONIE A SRBSKA včera odjelo 55 českých policistů. Budou pomáhat s ostrahou hranic. Vrátí se 
v polovině září, kdy je vystřídají další kolegové. Čtyřicítka policistů bude v Makedonii střežit hranici s Řeckem, 
zbylí budou v Srbsku hlídat na hranici s Bulharskem.  Sloužit budou ve smíšených hlídkách nejčastěji s rakous-
kými policisty. Do Makedonie odjel kontingent podvanácté, do Srbska se policisté vydali počtvrté. 

BALKÁNSKÁ MISE
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n Nejvíce Česko čer-
palo na zemědělství 
a také z  Fondu sou-
držnosti.

Česká republika získala v po-
loletí z rozpočtu EU o 16,7 mi-
liardy korun více, než do něj 
odvedla. V pololetí 
obdržela 39,5 mili-
ardy korun a od-
vedla do něj 
22,8 miliardy 
korun. Česko 
tak zůstalo 
stejně jako 
v předchozích 
letech čistým 
příjemcem peněz 
z EU.

Snížení čisté pozice 
ve srovnání s předchozími 
roky je podle ministerstva 

financí způsobeno zejména 
zahajováním operačních 
programů pro období 2014 až 
2020. „V předchozích letech 
tvořily hlavní část příjmů pro-
středky za programové období 
2007 až 2013, které se nejvíce 
dočerpávaly v třech letech 

následujících po ukončení 
období,“ uvedl úřad.

Hlavní úlohu 
ve výsledné po-

zici Česka podle 
ministerstva 
v pololetí se-
hrálo čerpání 
peněz ze Spo-

lečné zeměděl-
ské politiky a ze 

strukturálních 
fondů a Fondu 

soudržnosti programo-
vého období 2014 až 2020.  
/čtk/ Více E15.cz

Česko z unie dál 
čerpá více peněz, 
než do ní odvádí
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n Nový poradce 
k prvnímu dálnič-
nímu PPP projektu 
stlačil v soutěži cenu 
o více než 50 milionů

Jan Šindelář

Ministerstvo dopravy vybralo 
po více než roční snaze 
poradce pro výstavbu dálnice 
D4 formou PPP projektu, 
tedy zapojením soukromého 
kapitálu. Vítězem soutěže 
se stalo sdružení firem 
White&Case, Česká spoři-
telna a Obermeyer Helika. 
Stlačilo přitom cenu oproti 
předpokladům o 53 milionů 
na 26 milionů korun. 

Ministerstvo proto muselo 
při vyhodnocování zvažovat, 
zde cena není mimořádně 
nízká. „Vybraný uchazeč 
následně dostatečně vysvětlil 
důvody, kvůli kterým je jeho 
nabídková cena stanovena 
v této výši,“ uvedl mluvčí 
ministerstva Tomáš Neřold. 

Ministerstvu chtěly radit 
celkem čtyři týmy. Vedle 
vítěze se přihlásila ještě kon-
sorcia vedená společnostmi 
PricewaterhouseCoopers, 
Deloitte a EEIP. Těm nyní 
běží lhůta pro podání námi-
tek. Podpisem by byl završen 
proces trvající řadu měsíců. 

O dostavbě chybějících 
32 kilometrů dálnice D4 mezi 
Příbramí a Pískem formou 
PPP rozhodla vláda už 
v lednu 2016. Následný tendr 
na poradce ale loni v létě 
zrušil Úřad pro ochranu hos-
podářské soutěže s tím, že 
požadované reference jsou 
příliš rozsáhlé a diskriminují 
tuzemské firmy. Novou sou-
těž pak ministerstvo vypsalo 
koncem loňského roku. 

Poradce má připravit tak-
zvaný velký tendr na konce-
sionáře, jehož úkolem bude 
zajistit financování a dostav-
bu dálnice, její provoz a údrž-
bu po dalších 25 let. Náklady 
se odhadují na 25 miliard 
korun, které stát bude splá-

cet. Zahájení kvalifikačního 
kola výběru koncesionáře 
chce ministerstvo spustit 
na podzim. 

„Pokud vše půjde podle 
plánu, stavba většiny zbýva-
jících úseků na D4 může být 
zahájena ve druhé polovině 
roku 2019, “ sdělil deníku 
E15 ministr dopravy Dan 
Ťok. PPP projekty se mají 
stát doplňkem tradičního 
způsobu financování z fondu 
dopravy. „Je to  jeden z mála 
způsobů zadávání, který 
díky dlouhodobé odpověd-
nosti dodavatele umožňuje 
soutěžit zejména na cenu,“ 
říká ředitel útvaru projekto-
vého financování ČSOB Jan 
Troják.

S dálnicí D4 poradí 
ministerstvu White&Case

NOVÉ KILOMETRY. Stavba pětikilometrového obchvatu 
Dubence na D4 za více než půl miliardy je tradičně v režii státu. 
Navazující úsek už by měl mít na starosti soukromý investor.
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Litoměřice chtějí ze svého 
města vytvořit energeticky 
soběstačnou jednotku. Nyní 
vedle záměru vybudovat 
první geotermální elektrár-
nu v Česku zvažují také širší 
využití biomasy. „Jde o po-
stupné nasazování zdrojů 
energie. V minulosti jsme 
se soustředili na podporu 
fotovoltaiky, nyní přemýšlí-
me nad biomasou,“ potvrdil 
deníku E15 místostarosta 
města Karel Krejza. Dodal, že 
hlavním cílem stále zůstává 
zprovoznění geotermální-
ho zdroje energie v rámci 
projektu budování energe-
tické soběstačnosti města 
Litoměřic.

Právě tento dlouhodobý 
projekt města uspěl v ne-
dávné anketě magazínu E15 
Premium s názvem Energie 
Česka v hlasování odborné 
veřejnosti a byznysmenů 
působících v energetice, 

kteří jej kvůli jeho inovativ-
nosti zvolili jako Energetický 
počin roku 2017. Stalo se tak 
na konferenci E15 Premium 
věnované problematice 
energetiky v Česku. 

Projekt energeticky udrži-
telného města se zaměřuje 
na úspory energií u budov 
a zařízení v majetku radnice. 
Do roku 2030 hodlá ušet-
řit dvacet procent energie 
ve srovnání se stavem v roce 
2012. Roční úspory nákladů 
na energie město vyčíslilo už 
nyní na více než šest milionů 
korun. /msc/

Litoměřice dokončují 
studii k využití 
geotermální energie

Více o tématu  
se dočtete v novém  
magazínu E15 Premium,  
který je právě v prodeji.

Česko 
do pololetí

čerpalo z rozpočtu EU o

16,7
miliardy korun
více, než do něj

odvedlo.

https://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/cesko-dal-od-eu-dostava-vic-nez-do-ni-odvadi-rozdil-dosahuje-temer-20-miliard-1335620
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Absurdity trhu práce
n Nejsou lidi. Stále častěji slýchaný stesk podnikatelů 
paradoxně neplatí pouze tam, kde je nejnižší 
nezaměstnanost v republice. Do nabídky pracovní síly 
na trhu totiž vstupují další, často nečekané okolnosti. 
Problémy hlásí hlavně Karlovarský a Ústecký kraj.

Tisíce zaměstnanců dojíždí 
každý den přes sto kilome-
trů do práce v pražských 
skladech. Autobusy firem, 
které potřebují kvanta méně 
kvalifikovaných zaměstnan-
ců, je svážejí především z Ús-
teckého kraje, kde je nejvyšší 
nezaměstnanost z celého 
Česka. Pro zaměstnance si 
sem jezdí například řetězec 
s potravinovým i nepotravi-
novým zbožím Tesco nebo 
největší internetový obchod 
světa Amazon. Nejsou vý-
jimkou. Ze sousedního kraje 
si dopravuje zaměstnance 
do závodu ve Kvasinách také 
Škoda Auto. 

Právě americký Amazon, 
který spustil předloni distri-
buční centrum v Dobrovízi 

u Prahy, patří k nejznáměj-
ším firmám, které si své 
zaměstnance dovážejí. Není 
výjimkou, že pro ně jezdí 
pracovat lidé až z Chomuto-
va nebo Mostu v Ústeckém 
kraji. „Momentálně má Ama-
zon v České republice kolem 
4000 zaměstnanců. Tento 
počet zahrnuje zaměstnance 
v našem distribučním a ná-
vratovém centru v Dobro-
vízi i korporátní kancelář 
v Praze. Zaměstnáváme lidi 
z celé republiky, ale přede-
vším z Prahy, Středočeského 
a Ústeckého kraje,“ uvedla 
mluvčí Amazonu pro střední 
a východní Evropu Marzena 
Wieckowská. 

Pozadu nezůstává ani 
britský řetězec Tesco, který 

provozuje sklad v Postřižíně 
vzdáleném od Prahy jen ně-
kolik kilometrů. Řetězec sem 
podle informací mluvčího 
Václava Koukolíčka dováží 
dokonce přes 40 procent 
svých zaměstnanců. „Jde 
především o Středočeský 
kraj a severní Čechy,“ řekl 
Koukolíček z Tesco Stores 
ČR. Svozy zaměstnanců 
zajišťuje podle mluvčího 
externí firma.

Zaměstnance si dováží 
také Škoda Auto. Ta je ale 
nevozí do pražských center, 
ale do svého závodu ve Kva-
sinách v Královéhradeckém 
kraji. Tam bylo podle mluv-
čího společnosti Zdeňka 
Štěpánka zavedeno celkem 
dvanáct linek, z nichž polovi-

na funguje ve spolupráci 
s Královéhradeckým krajem 
a šest zajišťují pro Škodu 
Auto soukromí dopravci. 
Ve spolupráci s krajem 
bylo také zavedeno přímé 
vlakové spojení z Hradce 
Králové. „Svozové linky 
využívá denně více než 800 
zaměstnanců a jen za období 
od března do května jejich 
počet vzrostl více než o 20 
procent. Naším cílem je tyto 
počty ještě zvýšit. 

Úřad práce České repub-
liky žádné riziko v tako-
vém přesouvání pracovní 
síly nevidí, naopak takové 
iniciativy vítá. „Posilování 

Adéla Čabanová  
a Barbora Pánková

Téma  
připravily

Všeobecný boj o pracovní sílu má například v průmyslových zónách 
podobu nově stavěných ubytoven a dalších zařízení pro služby 
a volný čas. Jak včera informoval deník E15, developer CTP například 
v průmyslovém areálu v Boru u Tachova loni postavil ubytovací 
středisko se 400 lůžky a letos je bude dále rozšiřovat. Městečko se 
zázemím pro zaměstnance vzniká také v průmyslové zóně Triangle 
u Žatce, změnit se má podle místní radnice i průmyslová zóna v Kolíně.

Komfort  
pro zaměstnance

a prohlubování mobility pra-
covní síly je důležitou sou-
částí flexibilního trhu práce. 
Prioritou úřadu je obsadit co 
nejvíce volných pracovních 
míst uchazeči o zaměstnání, 
kteří jsou v jeho evidenci,“ 
uvedla mluvčí Kateřina 
Beránková.
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Německo odlákává čes-
kým firmám potenciál-
ní zaměstnance nejen 
kvůli mzdám. Prchají 
tam před exekučními 
srážkami ze mzdy.

Hazlov je obec se zhruba 1500 
obyvateli a dvěma kostely. 
Na hraniční přechod s Ně-
meckem Aš–Selb je to odsud 
nějakých jedenáct kilometrů. 
Na kraji Hazlova stojí továrna 
firmy Abydos na opracování 

odlitků. Funguje už dvacet let 
a při dodávkách do německých 
sléváren těží ze svého umístě-
ní blízko u dálnice A 93. Jenže 
v poslední době dělá vedení fir-
my blízkost Německa i vrásky. 

„Pracovní trh je u nás v kraji 
napjatější,“ říká jednatelka 
Abydosu Olga Kupec. Němec-
ko konkuruje nejen vyššími 
mzdami, které se u profesí 
ve výrobě mohou pohybovat 
kolem 40 tisíc korun měsíčně. 
Práce v Německu má i další 
výhodu a tu nejde přeplatit. 
Lidé, kteří mají exekuci, si 

od ní slibují únik před sráž-
kami z platu. Čeští exekutoři 
totiž působí jen v Česku. Jak ze 
zkušenosti firmy Abydos, tak 
z odpovědí oslovených per-
sonálních poradců vyplývá, 
že mnoho lidí s exekucí sází 
na to, že se příjmem v Němec-
ku srážkám ze mzdy vyhnou.

„Dlužník nemá povinnost 
hlásit exekutorovi příjem 
v jiné zemi,“ uvádí mluvčí 
Exekutorské komory Kateřina 
Zoubková. „Exekutor však 
může, pokud to považuje 
za účelné, předvolat povin-

Přestože firmy těžko hledají 
zaměstnance a nedostatek 
volných lidí je brzdí v rozvo-
ji, stát dál podporuje vznik 
nových pracovních míst. 
Od úřadů práce by v letošním 
roce mohlo získat podporu 
několik set nových pozic 
především v Ústeckém a Mo-
ravskoslezském kraji. Agen-
tura CzechInvest přislíbila 
v letošním prvním pololetí 
investiční pobídky celkem 6,3 
miliardy, vzniknout by díky 
tomu mělo v budoucnu 4767 
pracovních míst.

„Podpora zaměstnanosti 
prostřednictvím investič-
ních pobídek nebo jiných 
programů dnes postrádá 
smysl. Z pohledu státu 
nejde jen o plýtvání veřejný-
mi prostředky, které by se 
jistě daly použít užitečněji, 
ale také o přilévání oleje 
do ohně na trhu práce,“ 
míní hlavní ekonom pora-
denské firmy Deloitte David 
Marek.

Také Hospodářská 
komora už déle apeluje, 
aby se podmínky přizná-

 Kraje v potížích (2016, údaje z úřadů práce a nezaměstnanost k 30. červnu 2017) 

Exekuce kradou firmám lidi

Karlovarský kraj Ústecký kraj

Počet obyvatel nad 15 let 

253 446 692 613
Počet obyvatel v exekuci

40 068 115 090
Podíl obyvatel v exekuci v procentech

15,81 16,62
Průměrná hrubá mzda

23 807 25 545
Počet uchazečů o zaměstnání v evidenci úřadu práce

8 674 38 364
Počet míst v evidenci úřadu práce

5 479 10 069
Podíl nezaměstnaných na práceschopném obyvatelstvu v procentech

3,97 6,35

Karlovarský

Ústecký

Česko celkem

Obyvatelé nad 15 let  .......................................................8,9 milionu

Obyvatelé v exekuci ......................................................832 859
Podíl obyvatel v exekuci v procentech ..................................... 9,33
Průměrná hrubá mzda .......................................................27 889
Uchazeči o zaměstnání v evidenci úřadu práce ............297 439
Počet míst v evidenci úřadu práce .................................183 500
Podíl nezaměstnaných na práceschopném  
obyvatelstvu v procentech ........................................................3,97

ného k učinění prohlášení 
o majetku,“ dodává. Věřitel má 
také možnost využít evropské-
ho exekučního příkazu. Kolik 
lidí exekutoři v Německu touto 
cestou dohnali a zda jim mzdy 
krátí, nemá komora informace.

Právě v západních Čechách 
to přitom může být význam-
né. V exekuci je v Karlovar-
ském kraji 15,8 procenta lidí 
nad 15 let, což je po Ústeckém 
kraji nejvíce. „Máme zkuše-
nost, že lidi s exekucí nemají 
valný zájem ani na vyšších 
mzdách,“ říká Jitka Hejduková 
ze Svazu průmyslu.

Ještě před rokem patřilo 
Karlovarsko mezi čtyři kraje 
s nejvyšší nezaměstnaností, 

stejně jako roky předtím. Dnes 
už je to jinak. Nezaměstna-
nost je na necelých čtyřech 
procentech, stejně jako je ce-
lorepublikový průměr. A tlak 
z Německa sílí.

V Česku je nejnižší neza-
městnanost v Evropské unii, 
Německo je hned na druhé 
příčce. Podle posledních 
dat tam v červnu nezaměst-
nanost měřená odlišnou 
evropskou metodikou klesla 
z 3,9 na 3,8 procenta.  Za-
tímco v roce 2006 pracovalo 
v Německu zhruba 13,5 tisíce 
občanů Česka, v roce 2015 už 
to bylo podle odhadu minis-
terstva práce a sociálních věcí 
37 tisíc lidí. 

Paradox: stát dál dotuje  
nová pracovní místa

vání investičních pobídek 
změnily. CzechInvest při 
udílení podpory firmám 
vychází ze zákona o inves-
tičních pobídkách. A právě 
ten stanovuje jako jedno 
z hlavních kritérií množství 
vytvořených míst. Změ-
nu pravidel investičních 
pobídek plánují všechny 
politické strany. Politici 
většinou mluví o podpoře 
byznysu s vysokou přida-
nou hodnotou.

Podle Michala Lehkého ze 
Svazu průmyslu Plzeňské-
ho kraje už se nyní přístup 
mění. „Rétorika už se změ-
nila, krajští politici mluví 
o podpoře jen firem s při-
danou hodnotou. Spousta 
projektů ale ještě dobíhá,“ 
říká Lehký.

Pramen ČSÚ, mapaexekuci.cz



n Vláda má na pře-
lomu srpna a září 
rozhodnout, kolik na-
bídne za zemědělský 
areál, z něhož má být 
památník holokaustu.

Michal Nosek

Valná hromada píseckého 
zemědělského podniku AGPI 
odsouhlasila možnost prodat 
vepřín v Letech státu. Ten 
chce na jeho místě již dvacet 
let zřídit památník romského 
holokaustu. Ministr kultury 
Daniel Herman uvedl, že vlá-
da má o své finanční nabídce 
rozhodnout na přelomu 
srpna a září.

Firma AGPI se speciali-
zuje na výrobu vepřového 
masa a produkci vajec. 
Tržby divize vepřového loni 
činily 173 milionů korun, což 
představuje 44 procent tržeb 
podniku. Loňský čistý zisk 
agropodniku představuje  
7,4 milionu korun, takže pro-
dej vepřína by hospodaření 
citelně vylepšil. 

Částku, kterou by stát měl 
zaplatit, firma neuvedla s od-
kazem na to, že se jednání 
vedou v utajeném režimu. 

Místopředseda představen-
stva Jan Čech pouze řekl, 
že záleží na podmínkách, 
které nabídne stát. Sumu 
AGPI zveřejní, až pokud se 
s vládou dohodne. Částku 
nezveřejnil ani stát.

Úřednice působící v Le-
tech na radnici deníku E15 
pod slibem anonymity 
sdělila, že lidé 
v obci s prode-
jem vepřína 
a jeho likvi-
dací nesou-
hlasí a jsou 
naštvaní.  

Představu 
o tom, za kolik 
je zemědělský 
podnik ochoten 
vepřín přenechat 
státu, si lze zatím učinit 
jen z dřívějších jednání. 
V červnu 1998 tehdejší mi-
nistr bez portfeje Vladimír 
Mlynář uvedl, že soudní 
odhad ceny vepřína činí 
padesát milionů korun. Tržní 
odhad podle majitelů vychá-
zel na 140 milionů korun. 
Vlastníci ale požadovali  
300 milionů. Prezident Miloš 
Zeman letos v červnu pro-
hlásil, že ještě jako premiér 
odmítl farmu zrušit, protože 
by to daňové poplatníky 

přišlo zhruba na čtyři sta 
milionů korun. 

Spolumajitel realitní 
kanceláře RE/MAX Miroslav 
Herain pro deník E15 rámco-
vě vyčíslil hodnotu vepřína. 
„Areál obsahuje třináct hal, 
celkem zhruba 15,6 tisíce 
metrů čtverečních. Haly 

jsou specifické svým 
zaměřením a jsou 

v dobrém stavu. 
Jejich životnost 

je ještě mini-
málně šedesát 
let. Současná 
hodnota sta-
veb se může 

pohybovat 
v rozpětí 22 až 

35 tisíc korun 
za metr čtvereční 

zastavěné plochy.  Je 
tedy možné, ze hodnota hal 
může být zhruba na úrovni 
půl miliardy korun,“ odhadl.

Jeho realitní kolega, který 
si nepřál být jmenován, navíc 
uvedl,  že transakce  v Letech 
není běžný obchod a podle 
zběžného odhadu lze hovořit 
o 400 milionech. „Kdyby to 
ale bylo moje a věděl jsem, že 
je to v politickém zájmu, tak 
si řeknu o 600 milionů a do-
stanu je,“ uvedl renomovaný 
realitní makléř.
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Vepřín v Letech může 
stát přijít na stamiliony

Hodnota hal  
může být na úrovni

500
milionů korun, odhadl 
spolumajitel realitky 

 RE/MAX.

Odborné posudky v kau-
ze přesunu nemovitostí 
za miliardy korun z realitní 
skupiny Cimex ukázaly, 
že změna byla s největší 
pravděpodobností podvod. 
Podpisy pod smlouvami, 
kvůli kterým 
řada firem 
ze skupiny 
změnila 
v obchodním 
rejstříku 
majitele, byly 
podle grafolo-
gů falešné.

Odborný 
posudek 
je důležitý, 
stane se 
důkazem 
u soudů. Roli tam bude 
pravděpodobně hrát také 
Viktor Chlup ze severních 
Čech. Ten se se svou firmou 
Philomena objevil jako nový 
majitel patnácti společ-
ností z Cimexu. Deníku E15 
původně tvrdil, že je řádně 
koupil. Následně už věc 
nekomentoval.   

„Jde jen stěží uvěřit tomu, 
jak snadno lze zneužít něčí 
identitu k různým právním 
úkonům, a vůbec přitom 
nevzbudit pozornost úřadů. 
Je otázkou, zda by nemělo 
dojít ke změně příslušných 

právních 
předpisů, 
které by 
do budouc-
na bránily 
podobným 
podvodům 
i jiným sna-
hám o krádež 
identity,“ řekl 
generální 
ředitel Cime-
xu Miroslav 
Kosnar.

Podobný pokus o krá-
dež firmy odrazil nedávno 
turnovský výrobce svítidel 
Trevos. Po rok a půl dlouhé 
právní bitvě se vlastníkům 
společnosti podařilo u sou-
du dosáhnout vymazání 
neznámých zahraničních 
nájezdníků z obchodního 
rejstříku. /dnv/  Více E15.cz

Převod majetku 
Cimexu byl podle 
grafologů podvod

SPORNÝ AREÁL. Agropodnik, jemuž patří letský vepřín, dosáhl loni čistého zisku necelých osm 
milionů korun. Prodej areálu by tedy pro něj mohl být velmi výdělečný.
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Viktor Chlup ze 
severních Čech 
se se společností 
Philomena objevil 
jako nový majitel 
patnácti firem 
z Cimexu. 

Dva z devíti spoluvlastníků 
strojíren Škoda Transporta-
tion Marek Čmejla a Jiří Diviš 
převedli své podíly na jiné 
osoby. Důvodem může být 
vrcholící jednání o prodeji 
plzeňské Škodovky čínské 
skupině CRRC, největšímu 
výrobci vlaků na světě, 
uvedl server Hlidacipes.org. 
Transakce se projednává už 
zhruba rok. 

Působení obou spoluvlast-
níků mohlo být pro investora 
významnou překážkou 
transakce. Oba muži byli totiž 
ve Švýcarsku nepravomocně 
odsouzeni za podvody při 
privatizaci Mostecké uhelné. 
Teď převedli své podíly v ky-
perské společnosti Eurmax, 

která vlastní více než třeti-
nový podíl v kyperské firmě 
Ceil, jež je jediným vlastní-
kem Škody Transportation. 
Zatímco Čmejla podíl převedl 
na manželku, Diviš na švý-
carskou firmu. Hodnota 
transakce s Číňany se odha-
duje na třicet miliard korun. 
Jednání o prodeji se ale ocitla 
na mrtvém bodě patrně i kvů-
li Čmejlovi a Divišovi.

Skupina Škoda Transpor-
tation s více než 5,3 tisíce 
zaměstnanců je ve střední 
a východní Evropě největší 
firmou v oblasti dopravního 
strojírenství. Loni vykázala 
čistý zisk 1,57 miliardy korun, 
meziročně trojnásobně vyšší. 
/čtk/  Více E15.cz

Změny v plzeňské 
Škodě patrně 
souvisejí s Číňany

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/prevod-majetku-cimexu-za-miliardy-obstaraly-falesne-smlouvy-dokazali-grafologove-1335625
http://zpravy.e15.cz/byznys/pravo-a-byznys/blizi-se-prodej-skody-transportation-cinanum-dva-spoluvlastnici-prevedli-sve-podily-1335611
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n Tuzemská vegetari-
ánská síť plánuje ote-
vřít ve střední Evropě 
více než dvě stovky 
poboček. Firmě pomá-
há také kapitál od ma-
jitele potravinářské 
společnosti Emco 
Zdeňka Jahody.  

Daniel Novák

Síť restaurací a bister Vegg-
-go založená byznysmenem 
Janem Hanušem již překro-
čila hranice České republi-
ky. První pobočku v cizině 
otevřela ve Vídni a sonduje 
také možnosti v Německu. 
Současně startuje prodej 
franšízových licencí. „Za-

hraničí je trochu maturita, 
něco jako když začínáte 
úplně znovu,“ uvedl Hanuš 
ke vstupu na cizí trhy. Přesto 
je podle něj jen v rakouské 
metropoli prostor pro více 
než deset bister. Ta 
už chce otevírat 
formou franšízy. 

Franšízovou 
expanzi star-
tuje Vegg-go 
také v Česku. 
„V první vlně 
nabídneme 
k prodeji již 
fungující poboč-
ky,“ dodal šéf sítě. 
Samotná investice 
do bistra vyjde franšízan-
ta zhruba na jeden milion 
korun. Návratnost by neměla 
překročit dva roky.   

Specialisté na franšízing 
firmě předpovídají velkou 
budoucnost. „Oblast zdra-
vého stravování je v součas-
né době velmi trendy. Síť 

Vegg-go má proto všechny 
předpoklady uspět,“ 

uvedl ředitel Čes-
kého institutu 

pro franchi-
sing Jaroslav 
Tamchyna. 
Vegg-go je 
podle něj 

dobře připra-
vený koncept, 

který má šanci 
se prosadit také 

v cizině. Za jediné 
slabší místo pro zahraničí 
označil fakt, že Hanušova 
společnost si jídla nepřipra-
vuje sama, ale nechává si je 

dělat od partnerské společ-
nosti. Pro současné provozy 
zajišťuje pokrmy společnost 
Olive food. 

Vegg-go působí na trhu 
necelé dva roky. Aktuálně 
otevírá každý měsíc zhruba 
jednu pobočku, celkem jich 
má kolem šestnácti. Podle 
Hanuše je ve střední Evropě 
prostor pro více než dvě 
stovky bister a restaurací 
sítě.  

Jan Hanuš odstartoval 
koncept Vegg-go v roce 2015 
hned poté, co odešel z čela 
společnosti Kostelecké 
uzeniny. Dnes působí rovněž 
jako ředitel potravinářské 
společnosti Emco. Její maji-
tel Zdeněk Jahoda je součas-
ně polovičním vlastníkem 
Vegg-go. 

Bistra Vegg-go míří do  
ciziny. Změní se ve franšízy 

Investice  
do bistra vyjde  

franšízanta zhruba na

1
milion korun. Vrátí se  

mu do dvou let.

 PRAHA | NÁPLAVKA | VSTUP ZDARMA

UVIDÍTE NA 
JEDINEČNÉ VÝSTAVĚ

31. 8. – 3. 9. 2017

NOVÁ MODELOVÁ ŘADA  
DACIA STEPWAY OUTDOOR

PRO TY, KTEŘÍ SI UMÍ 
CHYTŘE VYBRAT.

274464/119� inzerce

SÁZKA NA ZELENINU. Česká vegetariánská síť Vegg-go hodlá obsadit střední Evropu. Začíná Rakouskem.  
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DHL otevře distribuční 
centrum v Chebu 
Společnost DHL Supply 
Chain buduje v logistic-
kém parku v Chebu distri-
buční centrum na ploše 
třicet tisíc metrů čtvereč-
ních. Provoz určený pro 
americkou společnost 
Estée Lauder, výrobce 
a distributora kosmetiky, 
spustí své služby počát-
kem příštího roku. 

Produkce masa,  
hlavně hovězího, klesá
Ve druhém čtvrtletí 
pokračoval pokles výroby 
masa. Meziročně se sní-
žila na necelých 111 tisíc 
tun, tedy o 3,4 procenta. 
Důvodem byla hlavně 
nižší produkce hovězího. 
Nákup mléka vzrostl  
o 7,7 procenta na 748 mi- 
lionů litrů, uvedl Český 
statistický úřad.

Domácnosti se  
u bank dál zadlužují
O téměř dvanáct miliard 
korun stouply v červ-
nu meziměsíčně dluhy 
českých domácností vůči 
bankám. Činily 1,48 bilio-
nu korun. Meziročně jsou 
vyšší o téměř 110 miliard, 
uvedla Česká národní 
banka. 

Partners zvýšili zisk

Finačně poradenská 
skupina Partners utržila 
v pololetí 560 milionů ko-
run, meziročně o čtrnáct 
procent více. Rostla hlav-
ně v hypotékách. /čtk/

Krátce



| 8 | TRHY & ZAHRANIČÍ

n Nezaměstnanost 
v eurozóně klesá, 
v Česku je dokonce 
nejnižší. Ministerstvo 
financí očekává v příš-
tích letech růst.

Jiří Frydlewicz, 
Marek Schwarzmann

Počet lidí bez práce v Evropě 
trvale klesá. Míra neza-
městnanosti jen v eurozóně 
v červnu klesla na 9,1 pro-
centa a dostala se nejníže 
od února 2009. Vyplývá to 
z dat Eurostatu. 

Zlepšující se stav evropské 
ekonomiky včera potvrdila 
i Evropská centrální banka, 
podle které takzvaná jádrová 
inflace překvapivě vystou-
pila na čtyřleté maximum 
na 1,3 procenta z 1,2 procenta 
v červnu. „To je pro banku 
důležitý signál. ECB totiž 
nedávno naznačila, že by už 
na podzim mohla přiškrtit 
výkupy dluhopisů,“ komen-
tovala ředitelka Next Finance 
Markéta Šichtařová.

Česko přitom zaznamenalo 
nejnižší nezaměstnanost ze 
všech unijních států, nicméně 
se podle ekonomů začíná více 
než zbytek Evropy potýkat 

s nedostatkem pracovních sil, 
což v ekonomice snižuje ob-
jem investic. „Na tyto bariéry 
ještě řada ekonomik eurozó-
ny nenaráží a nezaměstna-
nost v nich má bezesporu 
ještě kam klesat,“ vysvětlil 
hlavní ekonom Patria Finan-
ce Jan Bureš.

Že je domácí eko-
nomika v kondici, 
potvrdilo i minis-
terstvo financí, 
které v rámci 
své ekonomic-
ké predikce 
zvýšilo odhad 
růstu domácí 
ekonomiky 
v letošním 
roce na 3,1 pro-
centa a v roce 2018 
na 2,9 procenta.

Za hospodářským růstem 
Česka stojí podle minis-
terstva právě nízká míra 
nezaměstnanosti a rostoucí 
spotřeba domácností, která 
je zapříčiněna i zvyšováním 
mezd. „Domácnosti podle 
ministerstva financí zdaleka 
nevyužijí celý růst svých pří-
jmů ke zvýšení spotřeby, ale 
nemalou část ušetří. Spotřeb-
ní chování domácností má 
tedy šanci rozhodnout, zda 
nebude růst HDP ještě vyšší,“ 
komentuje predikci minister-

stva ekonom UniCredit Bank 
Pavel Sobíšek.

Současně upozorňu-
je i na negativní stránky 
zvyšování mezd v Česku, 
které vnímá i jako důsle-
dek tlaku odborů. „Vláda 
šla poslední roky odborům 
příliš na ruku, místo aby se 

snažila o vyváženou roli 
v tripartitě. Tato 

pozice umožnila 
odborům začít 

hrát s vyššími 
kartami. Tlak 
na růst mezd 
eskaloval 
a vzhledem 

k setrvačnos-
tem trhu práce 

je pravděpodob-
né, že se časem 

dostane nad možnosti 
ekonomiky,“ doplnil Sobíšek.

Růst ekonomiky by se měl 
projevit i na veřejných finan-
cích, které by měly v přebytku 
ve výši 0,4 procenta HDP. Le-
tošní kurz koruny by měl být 
zhruba 26,4 koruny za euro, 
v roce 2018 pak 25,6 koruny 
za euro.  

Mezi rizikové faktory, 
které by mohly ovlivnit vývoj 
ekonomiky, zahrnuje mini-
sterstvo brexit, zpomalení 
růstu čínské ekonomiky nebo 
italský bankovní sektor.

Evropě i Česku 
se daří

Poláci pokračují v kácení v Bělověžském pralese

Polská vláda nehodlá zastavit masivní kácení v chráně-
ném Bělověžském pralese, přestože jí to nařídil Soudní 
dvůr Evropské unie. Oznámil to ministr životního prostře-
dí Jan Szyszko, podle něhož se kácí jen v zájmu ochrany 
lesa. V Bruselu podle něj neznají přírodní zákony. 

Boeing očekává obří dodávky do Indie

Americký výrobce letadel Boeing očekává, že indické le-
tecké společnosti si u něj v příštích 20 letech objednají až 
2100 letounů v hodnotě 290 miliard dolarů. Podle Boeingu 
je to nejvyšší počet, jaký firma pro tuto třetí největší asij-
skou ekonomiku ve svých výhledech kdy předpovídala. 

OPEC v červenci vytěžil nejvíce ropy od začátku roku

Těžba ropného kartelu OPEC v červenci stoupla na 
32,85 milionu barelů denně, což je nejvyšší údaj v letošním 
roce. Přispěla k tomu hlavně Libye, na kterou se nevztahu-
je dohoda o snížení těžby.

Německo je proti jednání EU a Turecka o celní unii

Německá vláda si přeje, aby Evropská komise pozastavila 
přípravu jednání o modernizaci celní unie mezi Tureckem 
a EU. Informovala o tom agentura Reuters s odkazem na 
návrh dokumentu, který se jí podařilo získat. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,727

Čína 1 3,306

Dánsko 1 3,507

EMU 1 26,080

Chorvatsko 1 3,519

Japonsko 100 20,109

Kanada 1 17,834

Maďarsko 100 8,561

Norsko 1 2,803

Polsko 1 6,136

Rusko 100 37,011

Švédsko 1 2,733

Švýcarsko 1 22,961

Turecko 1 6,313

USA 1 22,240

Velká Británie 1 29,165

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 31. 7. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 95,25   -1,24 % 

ČEZ 399,90   0,00 % 

Erste Bank 918,50   0,05 % 

Fortuna 146,00   1,71 % 

Kofola 420,00   -0,92 % 

KB 950,30   0,45 % 

Moneta 79,40   -0,25 % 

O2 CR 281,50   -0,85 % 

Pegas 1 015,00   0,30 % 

Philip Mor. ČR 15 200,00   1,33 % 

TMR 670,00 1,36 %

Unipetrol 294,00   -0,10 % 

VIG 664,90   -0,17% 

Celkový objem (v tisících korun) 768 710

Akcie na pražské burze 31. 7. 2017 

Býčí sázka 
na růstový 
hormon
Únava, ztráta energie či 
neschopnost soustředit se, to 
jsou jen některé z důsledků 
nedostatku růstového hormo-
nu u dospělých lidí. Pokrok 
ve vývoji léku na obtížnou 
diagnostiku tohoto problému 
zbavil nadlouho únavy přinej-
menším akcionáře americké 
farmaceutické firmy Aeterna 
Zentaris. Těm se během nece-
lých dvou uplynulých týdnů 

více než zdvojnásobila jejich 
investice poté, co zámořský 
Úřad pro kontrolu potravin 
a léčiv FDA oznámil přijetí 
léku Macrilen do testovací 
fáze předcházející možnému 
schválení novinky pro uvedení 
na farmaceutický trh.

Firma je připravena po pří-
padném schválení přípravku 
odstartovat distribuci už 
v prvním čtvrtletí příštího 
roku. Macrilen by se tak stal 
jediným schváleným prostřed-
kem na trhu, kterak hor-
monální deficit u dospělých 
prokázat. Už v listopadu 2014 
obdobný krok Aeterně nevyšel, 
cena akcií tak postupně do říj-
na 2015 propadla o 95 procent. 
Letošní burzovní příběh Aeter-
ny není ani po červencovém 
skoku příliš šťastný, akcionáři 
od ledna přišli o 40 procent 
své investice.

Akcie, měny & názory

Jaroslav Bukovský

Česko
vykázalo

nejnižší
nezaměstnanost

ze všech států
unie. Letošní vývoj akcií farmaceutické  

firmy Aeterna Zentaris (v dolarech)

Pramen  Investing.com
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n Příznivci venezuel-
ského prezidenta Ma-
dura zcela ovládnou 
nově vzniklé Ústavo-
dárné shromáždění.  
Většina Venezuelců 
kontroverzní volby 
bojkotovala, USA zva-
žuje potrestat režim 
novými sankcemi.

Tomáš Stingl

Venezuela udělala zásadní 
krok směrem k diktatuře. 
Prezident Nicolás Maduro 

protlačil i přes nesouhlas 
opozice a mnoha států volby 
do takzvaného Ústavodárné-
ho shromáždění.  „Spojenci 
(vládnoucí) socialistické 
strany vyhráli všech 545 
křesel v novém orgánu,“ in-
formovala včera o předběž-
ném součtu hlasů agentura 
Reuters. Jednoznačný vý-
sledek se očekával, protože 
opozice vyzvala Venezuelce 
k bojkotu voleb. K urnám tak 
nakonec podle ní dorazilo 
jen 2,5 milionu lidí, což je asi 
osmina oprávněných voličů. 
Ústřední volební komise tvr-
dí, že zájem byl vyšší a přišlo 
přes osm milionů lidí. I to 

by ale znamenalo účast jen 
necelých 42 procent.

Nový orgán může přepsat 
ústavu a rozpustit parla-
ment zvolený demokraticky 
v roce 2015, v němž získala 
jasnou většinu opozice. „Vy-
kopli nás dveřmi, vrátili jsme 
se oknem,“ radoval se včera 
Diosdado Cabello z vládnou-
cí socialistické strany PSUV 
a jeden ze zvolených kandi-
dátů. „Co je nám po tom, co 
si myslí svět,“ řekl. Do no-
vého orgánu byla zvolena 
mimo jiné i prezidentova 

manželka Cilie Floresová. 
Sám Maduro nyní slibuje od-
platu opozičním poslancům, 
kteří pracovali v parlamentu. 
„Někteří skončí v celách při 
nezbytném výkonu spravedl-
nosti,“ uvedl.

Opozice volby i vytvoření 
nového orgánu stále tvrdo-
šíjně odmítá. „Neuznáváme 
tento podvodný proces,“ řekl 
její lídr Henrique Capriles. 
Při nedělních protestech 
bylo na ulicích zabito nej-
méně dalších deset lidí, čímž 
počet mrtvých od dubna 

překročil už 120. Volby 
zpochybnila EU, výsledky 
odmítlo přijmout mnoho 
latinskoamerických zemí 
včetně Argentiny, Brazílie, 
Mexika, Kolumbie, Peru nebo 
Kostariky. 

Nejtvrdší postoj zaujaly 
Spojené státy. Již dříve uva-
lily sankce na některé pro-
minenty Madurova režimu. 
Nyní zvažují i zákaz dovozu 
ropy z Venezuely. Ta přitom 
tvoří téměř osm procent 
amerického importu, denně 
je to 780 tisíc barelů.

Venezuela
zamířila
k diktatuře
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Heineken 

Nizozemská pivovarnická skupina zvýšila v pololetí provozní zisk bez 
započtení jednorázových položek o 11,8 procenta na 1,81 miliardy eur. 
K růstu přispěl vyšší prodej piva v Evropě. 

HSBC Holdings

Britská bankovní skupina svými pololetními výsledky překonala 
očekávání analytiků, zvýšila zisk před zdaněním meziročně o pět 
procent na 10,2 miliardy dolarů. Banka ohlásila další kolo zpětného 
odkupu akcií až do hodnoty dvou miliard dolarů. 

Švýcarská centrální banka

Čistý zisk finančního ústavu se v pololetí propadl na 1,2 miliardy franků 
z 21,3 miliardy ve stejném období loni. Dolů ho stáhly devizové ztráty, 
které převážily nad přínosem zahraničních investic. /čtk/

Výsledky

Výrobní hala s administrativou
Varnsdorf, Ústecký kraj

Dobrovolná dražba  - termín konání: 30. 8. 2017 ve 13:45 hod.
Výrobní hala s administrativní částí se nachází v jižní části města Varnsdorf 
v areálu společnosti TOS VARNSDORF a.s.. Plocha pozemku 4.823 m2. Admini-
strativní část je 4 podlažní, nepodsklepená, zděná budova. Na administrativní 
část navazuje výrobní, dvoulodní, přízemní hala. Konstrukce haly je ocelová. 
Střecha sedlová, dvouhřebenová, tvořena ocelovými vazníky s krytinou z lepen-

ky nebo plechu. Objekt napojen 
na areálové inženýrské sítě - 
přípojku elektřiny, vodovodu 
a kanalizace. Vytápění budovy 
je ústřední z kotelny na tuhá pa-
liva. Prohlídky ve dnech 16.8. 
a 23.8.2017 vždy od 11:00 hod.

        Tomáš Doubrava, 604 297 021, 257 314 251
        tomasdoubrava@naxos.cz www.naxos.cz

 Nejnižší podání:
 6.500.000,- Kč

i
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n Rok od neúspěšného 
pokusu o puč byla 
uvalena vazba 
na padesát  
tisíc lidí.

Turecké úřady v minu-
lém týdnu zatkly více než 
800 lidí, které podezřívají 
z napojení na organizáto-
ry neúspěšného loňského 
pokusu o převrat. 

V rukou policie skončilo 
rovněž přes 200 osob kvůli 
údajným kontaktům se 
zakázanou Stranou kurd-
ských pracujících (PKK).  
Počet zatčených v minu-
lých dnech kvůli údajným 
vazbám na duchovního 
Fethullaha Gülena, kterého 
Ankara označuje za hlavní-
ho osnovatele nezdařeného 
puče, se nakonec zastavil 
na číslu 831. Klerik, jenž 
dlouhodobě žije ve Spoje-
ných státech a kritizuje tu-
reckého prezidenta Recepa 
Tayyipa Erdogana, obvinění 
odmítá.

Turecko za rok od zma-
řeného puče uvalilo vazbu 
na zhruba 50 tisíc lidí. Více 
než 150 tisíc policistů, vojá-

ků, soudců, učitelů a dalších 
lidí přišlo kvůli podobným 
obviněním o práci.

Policie v minulém týdnu 
zatkla i 213 lidí podezřelých 
z kontaktů s PKK. Tato 
strana již desítky let vede 
ozbrojený boj za nezávis-

lost Kurdistánu na Turec-
ku a Ankara ji považuje 
za teroristickou organizaci. 
Dalších 46 osob skončilo 
v celách kvůli svému údaj-
nému napojení na Islámský 
stát. /čtk/  
 Sledujte E15.cz

V Turecku pokračují čistky

SPORNÝ TRIUMF. Skončí v celách, uvedl při komentáři k výsledkům voleb prezident Maduro na ad-
resu opozičních politiků.
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POD DOHLEDEM. Turecká policie dohlíží na průběh demonstrací 
za propuštění novinářů listu Cumhuriyet. 
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Komu volby 
přihrají  
zdravotnictví?
Žádné volby v posledních 
letech nedopadly tak, jak 
průzkumy tři měsíce před 
jejich konáním předpovída-
ly. Přesto je jisté, že hnutí 
ANO bude mít po sněmov-
ním plebiscitu na politické 
šachovnici významnější po-
stavení než dosud. A nejspíš 
si neřekne jen o premiérský 
post. Eminentní zájem bude 
mít i o obsazení minister-
stva zdravotnictví. Právě 
sociálnědemokratičtí šéfové 
rezortu byli oblíbeným ter-
čem tvrdé kritiky předsedy 
hnutí Andreje Babiše po val-
nou část tohoto volebního 
období. 

Co je ale podstatnější – 
zdravotnictví, to jsou stami-
liardy, na jejichž rozdělování 
má vliv jen příslušný rezort 
a s ním svázané instituce. 
Pro letošek je to zhruba  
277 miliard korun a napřes- 
rok by to podle představ 
současného ministra mělo 
být ještě o dvanáct miliard 
víc. Přibližně tři čtvrtiny 
částky má zajistit růst výbě-
ru pojistného, zbytek zařídí 

zvýšení plateb za státní 
pojištěnce. 

Zájem šéfa hnutí ANO 
o vstup do rezortu, jímž roč-
ně projde přes čtvrt bilionu 
z veřejných zdrojů, byl a je 
zcela zřejmý. Babiš a jeho 
experti na danou proble-
matiku, mimo jiné z fondu 
Hartenberg Holding, se také 
netají názorem, že zdravot-
nictví v současné podobě je 
neudržitelné. Jsou přesvěd-
čeni, že zvětšit by se měl 

prostor pro soukromé firmy. 
To není nic zavrženíhodného 
a také to nutně neznamená, 
že pokud by anoisté rezort 
nakonec ovládli, čeká zdra-
votnictví nějaká revoluce. 

Babišovi experti hlavně 
razí myšlenku, že zákon by 
měl lépe definovat rozsah 
hrazené péče. Jinak řečeno, 
nejsou mimo jiné proti ná-
vratu některých regulačních 
poplatků. A kromě levice, 
která je ostře proti, by se této 
možnosti, jak pro české zdra-
votnictví získat víc peněz, 
nebránily ani jiné politické 
strany. 

Nejčastější úvahy se točí 
kolem denní sazby za hos-
pitalizaci, platby, která by 
zdravotnickým zařízením 
kompenzovala náklady 
na hotelové služby a stravu. 
Proti znovuzavedení tako-
vého poplatku nic nenamítá 
většina stran nyní zastou-
pených v dolní komoře 
parlamentu. Nebránily by se 
ani otevření diskuze o nad-
standardech. Možnost, aby si 
pacienti mohli hradit rozdíl 
mezi hrazenou a nehrazenou 
variantou péče, hodlá prosa-
zovat právě ANO. Pro hledá-
ní nové definice nadstandar-
du, proti níž by nemohl nic 
namítat ani Ústavní soud, 
jsou také lidovci a pravico-
vé strany. TOP 09 i ODS se 
s hnutím ANO navíc shodují, 
že do zdravotnictví by mohlo 
jít víc peněz i díky možnosti 
dobrovolného připojišťo-
vání. 

V areálech českých nemoc-
nic automaty na poplatky 
stále stojí a fungují. Slouží 
ale už jen platbám poplatků 
za pohotovost. Jsou tedy 
spíše připomínkou drtivého 
úspěchu ČSSD v krajských 
a senátních volbách v roce 
2008. Politici minimálně 
od té doby vědí, že změny 
ve zdravotnictví jsou zatra-
ceně senzitivní věc. O potře-
bě reformy si před volbami, 
a nejspíš ani po nich, debato-
vat netroufnou. Racionálněj-
ší pohled alespoň na finan-
cování celého oboru ale snad 
očekávat lze.

Komentář

Jana Havligerová
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Proti návratu 
poplatku za pobyt 
v nemocnici nic 
nenamítá většina 
stran zastoupených 
ve sněmovně.

Tvář dne 

 Jsme na dobré cestě. 
K vyřešení věci by mělo dojít  
v řádu několika týdnů,

řekl o výkupu vepřína v Letech 
ministr pro lidská práva  
Jan Chvojka
str. 6
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n Na působení Aleny 
Vitáskové v čele ERÚ 
je nejzajímavější roz-
měr příležitostí, které 
nevyužila.

Štěpán Chalupa

Energetici i experti se vět-
šinou shodují, že šestileté 
působení Aleny Vitáskové 
v čele Energetického regu-
lačního úřadu nelze hodnotit 
příliš pozitivně. Z pohledu 
spotřebitelů se Vitáskové 
například povedlo zpřehled-
nit trh dodavatelů energií. 
Úřad vytvořil kodex, který 
radí, jak se nespálit při vý-
běru spolehlivého a levného 
obchodníka s energiemi. 
Z doby jejího vedení ERÚ si 
ale spotřebitelé i energetici 
budou pamatovat úplně jiné 
počiny. 

POD TLAKEM PREMIÉRA
Předně je to nepovedený po-
kus zreformovat elektrické 
tarify. Hned po představení 
návrhu založeného na veli-
kosti jističe se ukázalo, že 
zdražuje elektřinu všem, 
kteří s ní chtějí šetřit. Ať už 
tím, že pravidelně zhasí-
nají, nebo si elektřinu sami 
vyrábějí v pár panelech 
na střeše, anebo si kupují ty 
nejúspornější spotřebiče. 
Kdyby loňský návrh ERÚ 
prošel, miliardy ročně by 
z kapes domácností vytahaly 
distribuční divize ČEZ, E.On 
a PRE společně s největšími 
podniky. Na nátlak 
premiéra Vitásko-
vá naštěstí svůj 
návrh stáhla.

Tím dru-
hým, co si za-
pamatujeme, 
jsou průtahy 
s vyplácením 
podpor a vy-
nucování tak-
zvaných notifika-
cí pro obnovitelné 
zdroje, jež se táhly přes 
dva roky, aby se nakonec 
z valné většiny potvrdilo, že 
zbytečně. Díky tvrdohlavosti 
a nepozornosti Vitásko-
vé muselo ministerstvo 
průmyslu Evropské komisi 
předkládat stohy papírů 

a výpočtových tabulek, aby 
získalo razítko i na to, na co 
ho nikdo v Bruselu po Česku 
nikdy nechtěl.

Předsedkyně se brzy 
po svém jmenování nechala 
zlákat do bitvy, kde nepří-
telem bylo všechno obnovi-
telné. A vskutku – povedlo 
se jí na pár roků celý sektor 
zdiskreditovat. Investoři 
prchali a banky odmítaly 
refinancovat existující 
projekty. Do jednoho pytle 
s několika solárními gang-
stery předsedkyně naházela 
desítky tisíc rodin, malých 

firem, škol a slušných 
podnikatelů. 

Mnozí si proto 
budou pama-

tovat hlavně 
konflikty, 
které Vitás-
ková vedla 
s ostatními 

hráči z branže.
Mě ale nejvíc 

fascinuje rozměr 
příležitostí, které 

ve vedení úřadu nevy-
užila. Tím snad nejlepším 
příkladem jsou obnovitelné 
zdroje: souběh propadu cen 
a překotného vývoje techno-
logií hlavně u fotovoltaiky 
a baterií zůstává u nás téměř 
nevyužit. Přitom i podpora 

využívání obnovitelných 
zdrojů je náplní práce ERÚ. 
Před šesti lety nikdo z nás 
nevěřil, že se již touto dobou 
začnou stavět obří úložiště 
elektřiny. Ano, jsme v začát-
cích a na oslavy je času dost, 
ale změna v energetice už 
je tu.

Bezmála každý týden 
se objevují zprávy o dal-
ším gigantickém projektu 
akumulace. Tu v Austrálii, 
tu v Německu, tu na jižní Mo-
ravě. Fantazii může pomoci 
i pohled na statistiky obnovi-
telných zdrojů z Číny, Indie, 
Kanady, Estonska, Británie 
i z Francie, ale také od našich 
sousedů v Sasku, Bavorsku 
či v Rakousku. Za Vitás-
kové se celosvětový výkon 
větrných elektráren víc než 
zdvojnásobil a fotovoltaic-
kých dokonce zečtyřnásobil. 
V Bavorsku či v Rakousku 
loni přidali tolik větrných 
elektráren, kolik jich v Česku 
vznikalo deset let. 

PROTI SPOTŘEBITELŮM
Montážní firmy potvrzují, že 
tak jako v jiných zemích tu 
mohly přibývat solární pane-
ly na střechách či fasádách 
domů, škol či drůbežáren 
asi tak stokrát rychleji. Obce 
mohly společně s podnikateli 
a místními stavět větrné tur-
bíny podobně jako ve Skot-
sku, Belgii nebo v Německu. 
Na potocích a řekách mohly 
vznikat další malé vodní 
elektrárny. Tepelná čerpadla 
se nemusejí montovat jen 
do každé osmé novostavby.

Vitásková mohla před šes-
ti lety začít vytvářet v ener-
getice prostředí pro zásadní 
změny, které v ní díky obno-
vitelným zdrojům a akumu-
laci probíhají. Místo toho se 
rozhodla proti nim bojovat. 
Soustředila se na zbytečné 
bitvy s vládou a energetiky 
a ve skutečnosti šla proti 
zájmům spotřebitelů, jakkoli 
se snažila deklarovat opak. 
Proto se nezdráhám za její 
největší přínos pro energeti-
ku označit uspořené mega-
jouly v budovách ERÚ, které 
nechala zrekonstruovat.

Autor je předsedou Komory  
obnovitelných zdrojů energie 
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Podobně jako  
v jiných zemích mohly 

panely na střechách  
a fasádách klidně přibývat 

stokrát
rychleji.

Neuznáváme tento 
podvodný proces, 
pro nás žádný nebyl. 
Neexistuje,

Volby a komunisté
František Hroník

Blížící se volby do sněmovny vyvolávají u mnohých pamět-
níků otázku, zda je správné, aby mezi oficiálně uznanými 
politickými stranami stále figurovali komunisté. Zároveň 
je nutno přiznat, že se svým volebním potenciálem jsou 
v současnosti bohužel druhým až třetím nejsilnějším 
uskupením našeho spektra. Kdysi jsem četl profil jednoho 
komunistického kandidáta v Jihomoravském kraji. Tento 
soudruh prohlašoval, že nikdy nesouhlasil s politickými 
procesy padesátých let. Zajímalo by mě, jak ten nesouhlas 
za vlády KSČ dával najevo. A justiční vraždy nejsou zda-
leka to jediné, co lze 42leté vládě státostrany vytknout. Její 
hospodářská politika způsobila naše zaostávání za de-
mokratickým světem. Ekonomicky jsme se před druhou 
světovou válkou pohybovali mezi deseti nejvyspělejšími 
státy na světě, a to byla nedílnou součástí našeho tehdej-
šího státu enormně chudá Podkarpatská Rus a nepříliš 
bohaté Slovensko. Po válce Československo navíc bylo 
v Evropě jednou z nejméně poničených zemí. Vstup do So-
věty dirigované RVHP znamenal ekonomické zaostávání 
naší země, o čemž jsme se nejlépe mohli osobně přesvědčit 
po roce 1989, kdy se otevřely hranice. Postavení Česka pře-
svědčivě vyjadřují různé žebříčky sestavované světovými 
institucemi. V roce 2016 Světová banka hodnotila naši 
zemi až na 30. místě ve světě, a to jsme za sebou nechali 
všechny země bývalého sovětského bloku, ale i Kypr, Portu-
galsko a Řecko. Ano, proti roku 2015 jsme si polepšili o pět 
míst, nicméně naše umístění pořád svědčí o tom, jak hlu-
boko jsme kvůli komunistům ekonomicky klesli. Propad 
naší země zaviněný vládou komunistů by voliči měli mít 
na mysli, až půjdou v říjnu k volebním urnám.

Duel

Čtenáři píší

Máme Ústavodárné 
shromáždění! 
Je to nejsilnější 
hlas revoluce za 
posledních osmnáct 
let,

řekl venezuelský  
prezident Nicolás Maduro

řekl vůdce venezuelské 
opozice Henrique Capriles

Promarněné roky 
české energetiky

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cninvest.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na Twitteru (@E15news).

V JEDNOM PYTLI. Alena 
Vitásková hodila do stejného 
pytle s několika solárními gang-
stery i desítky tisíc domácností 
a podnikatelů.
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V červenci s vypuknutím 
letních prázdnin se tak jako 
jinde v Česku i ve vinařských 
krajích plně rozjela turistická 
sezona. 

Asi nejvíce rozšířeným 
dopravním prostředkem 
turistů v kraji vín je kolo. Pro 
cykloturisty tak byly vytvoře-
ny vinařské stezky. V sou-
časné době na jižní Moravě 
mezi Znojmem a Uherským 
Hradištěm mají 1200 km 
dlouhou síť, která je tvořena 

deseti okruhy a propojuje je 
páteřní Moravská vinná stez-
ka. První stezky se objevily 
již před dvaceti lety. „Lze říci, 
že poslední dobou, to je tři 
čtyři roky, chytly stezky dru-
hý dech, zájem je nebývalý,“ 
říká koordinátor programu 
pro šetrnou turistiku Nadace 
partnerství Juraj Flamik. 

Pokud cykloturista nechce 
projíždět trasy individuálně, 
může využít různých akcí 
pořádaných přímo pro cyklis-

ty. „Větší akce organizujeme 
sami nebo společně s obcemi 
či regiony,“ vysvětluje Fla-
mik. Podle něj je především 
menších programů pořáda-
ných samotnými mikrore-
giony pro cykloturisty stále 
více, ale počet zájemců se 
nerozmělňuje, naopak jich 
přibývá.

Ne všichni milovníci vína 
chtějí putovat na kole či au-
tem, a přesto by rádi neseděli 
na jednom místě. Vinaři z VOC 
Znojmo se před časem roz-
hodli těmto lidem vyjít vstříc 
a uvedli v loňském roce v život 
projekt Vinobus. „Minibus má 
trasu necelých šedesát kilome-
trů se třinácti zastávkami, kde 

lze degustovat vína konkrét-
ních vinařů,“ říká předseda 
VOC Znojmo František Kou-
delka. Upozorňuje ale, že ač 
nápad a organizace jsou z VOC 
Znojmo, neznamená to, že 
degustační zastávky se týkají 
jen vinařů z tohoto sdružení. 
Zastávky trvají sice přibližně 
15 minut, ale zájemce může 
cestu kdekoli přerušit a počkat 
na další jízdu anebo nastoupit 
na kterékoli jiné zastávce. 

„Mnozí turisté přeruší cestu, 
kde se jim zrovna líbí, sami 
se přesunou dál a nakonec 
počkají na autobus jinde,“ 
dodává Koudelka. A lze to pro-
vést i na kole, protože vinobus 
má přívěs na kola. /pol/

Zájem o cestování 
za vínem stoupá
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partner rubriky vinařský fond

Vlastimil Poliačik

Sklep je i v tomto období 
spíše sekundární. Prim stále 
hraje vinice.

VINICE
V červenci se mnohé práce 
na vinici opakují. „Neustá-
le je například nutné čistit 
kmínky,“ říká Petr Marcinčák, 
majitel stejnojmenného vinař-
ství. Dále se provádí vylamo-
vání zálistků, zastrkávají se 
nebo se osečkují (odstraňují se 

vrcholky) letorosty a odlisťují 
se zóny hroznů. „Odlistění se 
musí provádět velmi opatrně, 
aby při snaze oslunit nedošlo 
k úžehu hroznů,“ upozorňuje 
Marcinčák. Všechny tyto práce 
směřují k zajištění co nejlepší-
ho prostředí pro vývoj hroznů 
jak z hlediska oslunění, vzduš-
nosti, tak i výživy. V tento čas 
je růst hroznů velmi inten-
zivní. „Tam, kde je potřeba 
a podle rozhodnutí vinaře, 
se provádí redukce hroznů,“ 
doplňuje Petr Marcinčák. 

„U mladých vinic pečlivě 
vyvazujeme a čistíme letoros-
ty, ze kterých budou v dalším 
roce nové kmínky,“ říká Bořek 
Svoboda, ředitel Zámeckého 
vinařství Bzenec. „Ve všech 
vinicích dále pokračujeme 
s údržbou zatravněných 

olej z pomerančové kůry či 
výluh juky,“ vysvětluje Marcin-
čák, velký propagátor biovína.

VE SKLEPĚ
Ve sklepě ještě někteří vinaři 
lahvují svá prémiová vína, ale 
provoz již pomalu připravují 
na příchod nového roční-
ku – čiští a údržují stroje. 
„V červenci je prostor mimo 
jiné i pro finalizaci sektů. 
Tedy jejich degorzáž neboli 
odstranění kalů z druhotného 
kvašení a přípravu pro etike-
taci,“ říká Bořek Svoboda.

JAK DOPADL ČERVENEC
Podle Martina Půčka, ředitele 
Svazu vinařů, byl tento měsíc 
srážkově podprůměrný a ne-
dostatek vláhy je již na ně-
kterých, zejména mladších 

meziřadí, která sečeme nebo 
mulčujeme. V meziřadí, kde 
máme černý úhor, provádíme 
kultivaci. V příkmenných 
pásech i nadále okopáváme 
pomocí výkyvných sekcí, 
kterými likvidujeme plevele,“ 
doplňuje Svoboda.

Velmi důležitá je ochra-
na před chorobami. Vinaři 
proto musejí věnovat velkou 
pozornost sledování příznaků, 
využívat prognózy a podobně. 
Na základě těchto poznatků 
a vlastních zkušeností potom 
musejí zvolit účinnou ochra-
nu. „V ekologii jsou používány 
přípravky šetrné k přírodě. 
Ošetřují révu pouze na povr-
chu, nevstupují do rostliny 
a nezanechávají v hroznech 
rezidua. Jedná se zpravidla 
o výtažky z bylin. Například 
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V červenci přichází výrazný 
infekční tlak houbových cho-
rob. Vinohradníci proto musejí 
zvolit účinnou ochranu. Napl-
no běží klasické zelené práce. 
Při suchu musejí vinohradníci 
reagovat pomocí mimoko-
řenové výživy a ošetřování 
ozelenění. Ve vinařském 
provozu již začíná příprava na 
nové vinobraní.

Pavel Pavloušek, profesor 
Mendelovy univerzity v Brně

Akademické  
shrnutí

Vinařský červenec: 
rozhoduje se o zdraví vinic

vinicích vidět. Z hlediska 
chorob nebyl červenec nijak 
kalamitním, i když lokálně se 
objevilo padlí révy. 

n Červenec pro vinaře 
znamená opět pře-
devším zelené práce 
na vinici a prevenci 
před chorobami.
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Vinařův rok

červenec



n Jízda elektromobi-
lem může být i více 
než pětinásobně 
levnější v porovnání 
s klasickými pohon-
nými hmotami. 

Jana Poncarová

Do vývoje vozů na elektři-
nu se pouštějí už i tradiční 
automobilky a cena těchto 
aut klesá. Nejlevnější nové 
elektromobily se prodávají 
už za 600 tisíc korun. „Nej-
běžnější modely stojí kolem 
jednoho milionu. Potom je 
samozřejmě Tesla, jejíž ceny 
začínají na zhruba dvou 
milionech korun,“ říká šéfre-
daktor magazínu Hybrid.cz 
Jan Horčík.

Vyšší vstupní náklady 
kompenzují především 
levnější provoz a servis. Od-

padají totiž běžné náklady 
spojené s údržbou aut se 
spalovacím motorem, jako 
je výměna oleje, olejového 
filtru nebo svíček. Trápit 
nebude majitele ani prorezlý 
výfuk – elektromobil ho totiž 
nemá. 

Ve výhodě tak jsou domác-
nosti, kterým do zásuvek 
proudí několik hodin denně 
levnější proud v nízkém ta-
rifu (dříve známý jako noční 
proud). V opačném případě 
mohou majitelé elektro-
mobilů požádat o speciální 
distribuční sazbu D27d 
určenou právě pro dobíjení 
vozů. Levnější proud potom 
mohou odebírat osm hodin 
denně. 

V Česku je také nyní kolem 
stovky nabíjecích stanic pro 
elektromobily, z toho asi 
ve třiceti lze nabít vůz rychle. 
Síť rychlonabíjecích stanic 
však teprve vzniká, a tak se 

ještě neustálila cena, kolik 
dobíjení stojí. „Obvyklá cena 
je kolem 10 korun za kilo-
watthodinu. Někdy se ale 
platí i za dobíjecí čas, u ně-
kterých poskytovatelů je zase 
nutné zaplatit pevný měsíční 
paušál,“ uvádí Horčík. 

Jak dlouho se bude 
elektromobil nabíjet, záleží 
na několika faktorech. „Je to 
mimo jiné typ elektromobilu, 
kapacita baterie, stav vybití 
baterie, ale také roční doba,“ 
konstatuje Miloslav Fialka 
ze společnosti E.ON Energie. 

Zatímco z domácí zásuvky 
se bude elektromobil dobíjet 
třeba i šest hodin, v rychlo-
nabíječce s příkonem 50 kilo-
wattů a vyšším lze zvládnout 
plné dobití v rozpětí od třice-
ti do šedesáti minut.
Autorka je spolupracovnicí redakce

Elektřina versus benzin a nafta

Někteří investoři vkládají 
peníze do trendových firem, 
jako je třeba Tesla. Její akcie 
se v roce 2012 prodávaly 
za 30 dolarů. Současná cena 
dosahuje 320 dolarů. Dařilo se 
i Facebooku nebo Alibabě.

Jiní investoři používají strategii 
hodnotového investování, která 
se snaží odhadnout, zda se akcie 
za současnou cenu vůbec vyplatí 
koupit. „Hodinky jako holínky, 
rád nakupuji značkové zboží, 
když je ve slevě. To se týká 
i akcií,“ uvedl investor Warren 
Buffett k tomu, jak vybírá akcie.

Jakou  
strategii zvolit

GOTT_3_FAZE_inzerce_E15_134,5x148.indd   1 26/06/17   11:35
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Obliba podílových 
fondů roste. Řada lidí 
chce ale zkusit inves-
tovat sama. Jak na to?  

1. NEPROPADAT PANICE
Akcie rostou i padají. 

Propadat panice je ale cestou, 
jak spolehlivě přijít o peníze. 
„Ceny akcií různě kolísají. 
Dlouhodobý investor by ne-
měl sledovat tato kolísání, ale 
spíše se zaměřit na dlouhodo-
bý vývoj firmy: její ziskovost 
a tržby,“ uvádí portfolio ma-
nažer společnosti Partners 
Martin Mašát. 

2. DIVERZIFIKOVAT
Investor by měl roz-

ložit svou investici do více 
akcií, nejlépe z různých obo-
rů. Klesá tak riziko. Pokud 
by měl investor vše vsazeno 
například na pražské burze 
na akcie NWR, přišel by 
od upisovací ceny o více než 
99 procent hodnoty inves-
tice. V případě, že by šlo 
o jednu akcii z deseti, jeho 
ztráta v případě konstantní 
ceny ostatních akcií by činila 
jen 10 procent. Diverzifikace 
je proto zcela zásadní.

3. DLOUHODOBÝ HORIZONT
Některé firmy nabízejí 

možnost krátkodobě inves-
tovat a ještě si na to peníze 
půjčit. To je u investorů 
neznalých technické analýzy 
– předpovídání budoucího 
vývoje na základě zhodnocení 
dat poklesu či růstu akcie – 
cestou do pekel. U delších 
horizontů si investor riziko-
vější investice může dovolit, 
protože jejich výkyvy nejsou 
v dlouhém období důležité. /al/

Jak investovat do akcií

Typ vozu Spotřeba/100 km Cena/jednotku Náklady/100 km

Elektromobil 15 kWh
1,7 Kč/kWh 
(nízký tarif)

25,50

Elektromobil 15 kWh
4,35 Kč/kWh 
(vysoký tarif)

65,25

Elektromobil 15 kWh
10 Kč/kWh 

(rychlonabíječka)
150,00

Automobil na naftu 5 litrů 28,60 Kč/litr 143,00

Automobil na benzin 7 litrů 29,50 Kč/litr 206,50

Za kolik ujede 100 kilometrů 
(náklady jízdy u jednotlivých způsobů dobíjení a paliv v korunách)

Pramen vlastní výpočty
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Čad: Bastard

Vydal: Vandal Records
Hodnocení: 80 %

n Málokomu se v ak-
tuální tvorbě podařilo 
tak přesvědčivě zachy-
tit současné frustrace 
bývalého východního 
bloku jako slovenské-
mu triu Čad na novin-
ce Bastard.

Petr Frinta

Tradičně poselství o neutě-
šené, bezvýchodné sociální 
situaci nepřichází z nahrávek 
popových interpretů, ale 
z undergroundu. Novinka 
slovenské trojice je doslova 
protkána strachem z ne-
schopnosti uchopit svůj osud 
pevně do rukou, vzepřít se 
předurčenému zařazení, 
z upadání do letargie nebo 
potlačovaným hněvem.

A jak aktuální – a přitom 
nadčasový – je postřeh, že zlo 
není něco, jehož původcem je 

Slovenští Čad a tvrdá reflexe

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.czŽádejte u svého knihkupce nebo se slevou Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 

Existuje životní 
láska? 

A co znamená 
milovat 

doopravdy?doopravdy?

Již vyšlo

Vychází také jako audiokniha a e-book 

262633/404 inzerce

PŘES DVACET LET. Kytarista a zpěvák slovenské skupiny Čad 
Štefan Chrappa je jejím členem od roku 1994.
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ten, na koho někdo ukáže prs-
tem, ale že může být něčím, 
co vyrůstá zevnitř, z vlastních 
pochyb, nejistoty, úzkosti.

Čad dávno nejsou nováč-
ky – přednedávnem oslavili 
dvacáté výročí – a dávno mají 
i vlastní zvuk. Ano, i v žánru, 
kde je volného místa jako 

v rakvi, si lze vytvořit výraz-
nou identitu.

Její součástí je nejen neleh-
ké rozhodnutí zůstat u rodné 
slovenštiny, ale i k dokonalos-
ti dobroušený zvuk skutečně 
srovnatelný se světovou 
špičkou i výrazná identita 
vizuální. 

Popsat skladby zasvěce-
ným by znamenalo rozdrobit 
je do dlouhého seznamu, z ja-
kých subžánrů punku, metalu 
a hardcoru Čad čerpali inspi-
raci. Stručně lze říct, že jde 
o osobitou variantu spojení 
punku, metalu a „špinavého“ 
rokenrolu v duchu, v němž 
Motörhead uvedené inspirace 
začali spájet před čtyřmi de-
setiletími. Tedy krátké, syrové 
úderné skladby s výraznými 
melodiemi a refrény.

Kromě výše již uvedeného 
činí novinku výjimečnou 
texty, témata i jejich uchope-
ní, ale především to, jak ladně 
se trojice vyhnula tradičnímu 
úskalí příbuzných nahrávek, 
totiž aby se s přibývajícími 
minutami písničky nezačaly 
slévat. 

Autor je spolupracovníkem redakce

Zemřela 
Jeanne 
Moreauová

Ve věku 89 let zemřela 
francouzská herečka 
Jeanne Moreauová. Jedna 
z nejpopulárnějších 
francouzských filmových 
hvězd se podílela na více 
než 120 filmech. Moreauo-
vá byla jedinou herečkou, 
která dvakrát předsedala 
porotě filmového festivalu 
v Cannes, kde v roce 1960 
obdržela cenu za nejlep-
ší ženskou roli. Během 
své kariéry získala i tři 
francouzské filmové ceny 
César. /čtk/
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n Průměrný profesor 
fyziky Jason Dessen 
se po únosu probu-
dí na nemocničním 
lůžku ve světě, kde 
jeho život není tím, 
jež zná. Jeho žena není 
jeho žena a syn se 
nikdy nenarodil. Navíc 
Jason není obyčejným 
profesorem, ale géni-
em v oboru kvantové 
mechaniky. Cesta zpět 
k rodině představuje 
pro hrdinu průchod 
peklem.

Ve Whole Foods to voní tak, 
jako vonívala ta hipísačka, 
s kterou jsem chodil před 
Danielou – směsí čerstvé 
zeleniny, mleté kávy a esen-
ciálních olejů. Mezi mrazáky 
bloudím jako v mlze, letargic-
ky a ospale. Když zase vyjdu 
ven, zdá se mi, že se ochladi-
lo. Od jezera fouká ostrý vítr, 
předzvěst hnusné zimy, která 
už je za rohem. S plátěnou 
taškou plnou zmrzliny to 
vezmu domů jinou cestou.

Tyhle podzimní noci 
v sobě mají energii, která se 
dotýká něčeho prapůvodního 
ve mně. Něčeho z dávných 
dob. Z dětství v západní Iowě.

Myslím na školní zápasy 
amerického fotbalu 
a na reflektory 
stadionu, pražící 
na hráče. Cítím 
zrající jablka 
a kyselý pach 
piva, které 
jsme pili 
ze soudků 
v kukuřičných 
polích. Vní-
mám vítr ve tváři 
při jízdě na korbě 
starého pick-upu v noci 
po venkovské silnici, kdy 
za autem zvířený prach čer-
veně svítí v zadních světlech 
a přede mnou se ještě otevírá 
celý život.

To je na mládí to nejhezčí. 
Všechno je lehké, protože 
člověk dosud neudělal žádná 
závazná rozhodnutí, nevybral 
si ještě žádnou cestu, a ta kři-
žovatka, která před ním leží, 
je pořád křižovatkou čirých 

ničím neomezovanýchmož-
ností.

Mám svůj život rád, ale tuh-
le lehkost bytí už jsem necítil 
celé věky. A podzimní noci, 
jako je tahle, mají k tomu asi 
nejblíž.

Chlad mi začíná projasňo-
vat hlavu. Bude příjemné být 
zase doma.

Uvažuju o tom, že bych 
zapálil plynový krb. Ni-
kdy netopíme v krbu před 
halloweenem, ale dnes je tak 

hrozná zima, že po sko-
ro dvoukilomet-

rové procházce 
v tomhle větru 

netoužím 
po ničem tolik 
jako usednout 
u ohně s Da-
nielou, Char-

liem a sklenicí 
vína.
Cesta tady vede 

pod nadzemkou.
Projdu pod rezavějící 

kovovou konstrukcí dráhy.
Pro mě je nadzemka, zvaná 

důvěrně „El“, symbolem 
tohohle města. Víc než silueta 
jeho mrakodrapů. Tohle je 
moje nejoblíbenější část ces-
ty, protože je tu největší tma 
a největší klid.

Teď právě…
Nepřijíždí žádný vlak.
Nikde žádná světla auta 

v tom či onom směru.

Žádný slyšitelný rámus 
z hospody.

Nic než vzdálené hučení 
tryskáče, který jde na přistání 
na O’Hare.

Moment…
Něco se blíží – slyším kroky.
Ohlédnu se.
Žene se ke mně nějaký 

stín a vzdálenost mezi námi 
se zmenšuje rychleji, než si 
stačím srovnat v hlavě, co se 
děje.

Nejdřív ze všeho vidím 
obličej.

Bílý jako strašidlo.
Vysoko vyklenuté obočí, 

které vypadá namalované.
Sevřené rudé rty – příliš 

tenké, příliš dokonalé.
A děsivé oči – veliké 

a smolně černé, bez zorniček 
a duhovek.

To druhé, co vidím, je hla-
veň pistole deset centimetrů 
od špičky mého nosu.

Tichý chraplavý hlas 
za maskou gejši řekne: „Otoč 
se.“

Váhám. Jsem tak šokovaný, 
že nejsem schopen pohybu.

Přistrčí mi pistoli blíž 
k obličeji.

Obrátím se.
Než mu stačím říct, že 

peněženku mám v levé přední 
kapse, pokračuje:

„Nejde mi o tvoje prachy. 
Pochodem v chod.“

Vykročím.

„Rychleji.“
Jdu rychleji.
„Co chcete?“ zeptám se.
„Drž hubu.“
Nad námi se s rachotem 

přežene vlak. Vynoříme se 
z temného podchodu pod El. 
Srdce mám až v krku.

Vnímám náhle své okolí 
s nefalšovanou, hlubokou 
zvědavostí. Přes ulici je 
uzavřený obytný komplex 
a na téhle straně řádka pod-
niků, jejichž rolety se stahují 
v pět.

Nehtový salon.
Advokátní kancelář.
Elektroopravna.
Pneuservis.
Tahle čtvrť je město duchů, 

nikde nikdo.
„Vidíš to SUV?“ zeptá se. 

Přímo před námi parkuje 
u chodníku černý Lincoln 
Navigator. Alarm pípne. „Na-
sedni za volant.“

„Já nevím, co chcete dělat, 
ale –“

„Nebo taky můžeš vykrvá-
cet tady na chodníku.“

Otevřu dveře a vlezu za vo-
lant.

„Můj nákup,“ připomenu.
„Vem si ho s sebou.“ Vleze 

do auta za mnou. „Nastartuj.“
Zavřu dveře a plátěnou 

tašku z Whole Foods položím 
na podlahu pod vedlejší 
sedadlo. V autě je takové 
ticho, že doslova slyším tepat 

vlastní krev – prudce mi buší 
do bubínků.

„Na co čekáš?“ zeptá se.
Stisknu startovací tlačítko.
„Zapni navigaci.“ Zapnu ji.
„Klikni na ‚předchozí cíle‘.“
Nikdy jsem nevlastnil auto 

s vestavěnou GPS a chvilku 
mi trvá, než na dotekovém 
displeji najdu to správné 
místo.

Objeví se tři cíle.
Jedno je moje domácí ad-

resa. Druhé je univerzita, kde 
pracuju.

„Vy jste mě sledoval?“ 
zeptám se.

„Vyber Pulaski Drive.“
Zvolím Pulaski Drive 

1400, Chicago, Illinois 60616. 
Nemám ponětí, kde to vůbec 
je. Ženský hlas z navigace mi 
napoví: Obraťte se do proti-
směru na místě, kde to bude 
možné, a ješte jedna celá dva 
kilometru.

Zařadím a vyjedu na tem-
nou ulici.

Muž za mnou řekne: „Zapni 
si pás.“

Udělám to a on také.
„Jasone, aby bylo jasno. Po-

kud uděláš cokoli jiného, než 
že se budeš do písmene řídit 
tím, co ti řekne navigace, tak 
tě zastřelím přes opěradlo. 
Rozumíš mi?“

Únos po cestě z obchodu
BLAKE CROUCH: TEMNÁ HMOTA

O knize

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
knihu Blakea Crouche Temná 
hmota vydanou pod značkou 
Knižní klub.

„Pokud uděláš
cokoli jiného, než

že se budeš řídit tím,
co ti řekne navigace, tak tě

zastřelím
přes opěradlo.

Rozumíš?“



n Zoologickou zahra-
du v Schönbrunnu 
navštíví každoročně 
kolem 2,5 milionu lidí.  

Vídeňská zoo včera oslavila 
265 let své existence. Letní 
rezidence Schönbrunn právě 
založené habsbursko-lotrin-
ské dynastie zářila v polovi-
ně osmnáctého století novo-
tou. Císařovna Marie Terezie 
a její manžel, František I. 
Štěpán, římskoněmecký 
císař, se rozhodli obohatit 
sídlo o menažerii s exotický-
mi zvířaty. Císařský pár ji po-
prvé navštívil právě poslední 
červencový den roku 1752. 

Zahrada sice měla primár-
ně sloužit císařskému páru 

a jeho návštěvám, zároveň 
však byla přístupná škol-
ním výpravám a od roku 
1778 všem „řádně oděným 
osobám“. Až do konce mo-
narchie zůstala výlučným 

vlastnictvím císařské rodiny 
a za návštěvu se nevybíralo 
vstupné. Areál prošel množ-
stvím změn. Již na konci 
osmnáctého století ukazo-
vala prvního slona, chovala 

klokany i dravé šelmy, napří-
klad medvědy, tygry či lední 
medvědy. Taková sestava 
byla pro veřejnost pochopi-
telně lákavou podívanou. 

Opravdovou mánii ovšem 
vyvolalo v roce 1828 jiné 
zvíře, dárek od egyptského 
vicekrále: žirafa. Pro nával 
návštěvníků musela výběh 
chránit policie, město zava-
lila vlna žirafománie, která 
se projevila jak výzdobou 
předmětů běžné denní 
potřeby, tak i v divadle, 
hudebních dílech, a dokonce 
i v gastronomii. Dodnes se 
z tehdejší doby dochoval 
recept na žirafový dort. 

Velký otřes vyvolaly oba 
válečné konflikty ve dvacá-
tém století. Zatímco před 

první světovou válkou měla 
zahrada přes 3,5 tisíce zvířat, 
problémy v zásobování jich 
přežily jen čtyři stovky. 
Značné škody na infrastruk-
tuře způsobilo také bom-
bardování na konci druhé 
světové války. 

Zahrada se poté začala 
orientovat na vyhynutím 
ohrožená zvířata, drží pr-
venství v odchovu mořského 
orla, želvy batagur bengálské 
či pandy velké. Dnes se pra-
videlně umisťuje v žebříč-
cích nejlepších zahrad světa, 
ročně ji navštíví na 2,5 mi- 
lionu návštěvníků a spolu se 
schönbrunnským zámkem 
a parkem byla zařazena 
na seznam světového kultur-
ního dědictví UNESCO.  /mec/

Foto dne 

| 16 | NAKONEC
Fo

to
 re

ut
er

s

POCTA. Irští 
gardisté pochodují 
kolem náhrobků 
na hřbitově Tyne Cot 
u belgické osady Zo-
nnebeke, aby vzdali 
hold vojákům, kteří 
padli právě před sto 
lety za první světové 
války. Hřbitov je 
největším na světě, 
který uchovává 
ostatky vojáků zemí 
Commonwealthu. 
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Výročí týdne

Nejstarší zoo na světě slaví 265 let

ZDARMA.  
Až do konce 
monarchie 
zůstala zoo 
výlučným 
vlastnictvím 
císařské rodiny 
a za návštěvu 
se nevybíralo 
vstupné.Fo
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